



2018年11月16日 星期五

EI收录

中文核心期刊

首页

石油地球物理勘探 » 2015, Vol. 50 » Issue (6): 1059-1072 DOI: 10.13810/j.cnki.issn.1000-7210.2015.06.005

处理技术

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

◀ 前一篇 | 后一篇 ▶

黏弹性介质纵波反射系数近似

王小杰^{1,2,3}, 栾锡武^{1,2,3}, 郑静静⁴

- 1 国土资源部海洋油气资源与环境地质重点实验室, 山东青岛 266071;
2 青岛海洋科学与技术国家实验室海洋矿产资源评价与探测技术功能实验室, 山东青岛 266071;
3 青岛海洋地质研究所, 山东青岛 266071;
4 胜利油田物探研究院, 山东东营 257022

P wave reflection coefficient approximation of viscoelastic medium

Wang Xiaojie^{1,2,3}, Luan Xiwu^{1,2,3}, Zheng Jingjing⁴

1. The Key Laboratory of Marine Hydrocarbon Resources and Environmental Geology, Ministry of Land and Resources, Qingdao, Shandong 266071, China;
2. Function Laboratory for Marine Mineral Resource Geology and Exploration, Qingdao National Laboratory for Marine Science and Technology, Qingdao, Shandong 266071, China;
3. Qingdao Institute of Marine Geology, Qingdao, Shandong 266071, China;
4. Shengli Geophysical Research Institute of SINOPEC, Dongying, Shandong 257022, China

摘要

图/表

参考文献

相关文章 (15)

全文: PDF (3521 KB) HTML (1 KB)

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

摘要 本文从黏弹性介质精确 Zoeppritz 方程出发,以黏弹性介质为背景,根据介质的分解理论,利用弱黏弹性近似和相似介质近似推导了黏弹性介质反射系数近似公式,该式分为实部和虚部,在实部中既存在弹性项,也存在黏弹性项,更精确地反映了实际地层介质中波的传播规律。特别地,当品质因子为无穷大、衰减角为零时,该式与以完全弹性介质为背景得到的反射系数近似公式(Aki-Richards近似公式)完全吻合,证明了公式的合理性。最后利用四类AVO模型,采用不同的黏弹性参数对黏弹性介质反射系数近似公式的有效性进行验证,结果表明,与Aki-Richards近似公式相比,以黏弹性介质为背景推导出的纵波反射系数近似公式的精度更高。

关键词 : 黏弹性介质, 弹性参数, Zoeppritz方程, 品质因子, 衰减角, 反射系数

Abstract : We propose in this article a method for P wave reflection coefficient approximation. Based on the accurate Zoeppritz equation of viscoelastic medium and the viscoelastic medium, we use the approximation of weak viscoelastic medium and similar medium to derive reflection coefficient approximate formula of viscoelastic medium according to the theory of decomposition of medium. The approximate formula is divided into real part and imaginary part. The elastic and viscoelastic terms are all in the real part, which more accurately reflects the wave propagation in the actual formation. In particular, when the quality factor is infinite and the attenuation angle is zero, the reflection coefficient approximate formula is completely consistent with the reflection coefficient approximate formula in the elastic medium (Aki-Richards approximate formula), which proves the rationality of the formula. Finally, the validity of the reflection coefficient approximate formula of viscoelastic medium is verified with the four kinds of AVO models and different viscoelastic parameters. The results show that the P-wave reflection coefficient approximate formula with the background of viscoelastic medium has higher precision than Aki-Richards approximate formula.

Key words : viscoelastic medium elastic parameter Zoeppritz equation quality factor attenuation angle reflection coefficient

收稿日期: 2014-06-27

通讯作者: 王小杰, 山东省青岛市市南区福州南路62号青岛海洋地质研究所海洋油气与水合物资源地质室, 266071。
Email: walqk521@163.com E-mail: walqk521@163.com

作者简介: 王小杰 助理研究员, 1983年生; 2012年毕业于中国石油大学(华东)地球科学与技术学院, 获工学博士学位。现在青岛海洋地质研究所海洋油气与水合物资源地质室从事地震资料处理、解释工作。

引用本文:

王小杰, 栾锡武, 郑静静. 黏弹性介质纵波反射系数近似[J]. 石油地球物理勘探, 2015, 50(6): 1059-1072. Wang Xiaojie, Luan Xiwu, Zheng Jingjing. P wave reflection coefficient approximation of viscoelastic medium. OGP, 2015, 50(6): 1059-1072.

链接本文:

<http://www.ogp-cn.com.cn/CN/10.13810/j.cnki.issn.1000-7210.2015.06.005> 或 <http://www.ogp-cn.com.cn/CN/Y2015/V50/I6/1059>

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

版权所有 © 2008 《石油地球物理勘探》编辑部

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发 技术支持: support@magtech.com.cn

51La

京ICP备13042042号